
             Volkstuindersvereniging
                  Wognum- Nibbixwoud

Nieuwsbrief

`t Schoffeltje
Beste medetuinders,

Dit is de tweede nieuwsbrief `t Schoff eltje van volkstuindersvereniging Wognum-
Nibbixwoud. We hebben een groot aantal positi eve reacti es ontvangen op het 
initi ati ef voor een Nieuwsbrief. Er waren ook kriti sche geluiden, vooral over het 
nogal speelse en gekleurde lett ertype, wat de leesbaarheid niet ten goede kwam. 
Dit hebben we aangepast. We sturen de nieuwsbrief per mail. De leden die geen bij 
ons bekend mailadres hebben, krijgen hem in de brievenbus. Als deze leden wel een 
mailadres hebben, willen we dit graag ontvangen. Dat maakt de verspreiding voor 
ons gemakkelijker. Ook zullen we meerdere exemplaren ophangen op het infobord 
bij de ingang van het complex. We hopen u met dit tweede nummer weer nutti  ge en 
interessante informati e te geven. 

We hebben van een aantal leden stukjes opgestuurd gekregen, die we hier (soms 
ingekort), plaatsen. Paul en Mariett e Bakker van tuin 33 hebben een persoonlijk 
stukje geschreven over hun manier van moestuinieren. De meesten  van jullie 
hebben wel de tuin met de houtsnippers gezien en sommige hebben zich (misschien 
wel hoofdschuddend ) afgevraagd wat daar de bedoeling van is. In hun stukje 
vertellen ze hier iets over. Ook hebben we van Paul Visser van tuin 17 een stukje 
ontvangen over spruitjes Wat is een spruitje precies?

Vrijdag 16 juni heeft  het bestuur vergaderd. 
Op die dag bleek opeens de heg aan de binnenkant gesnoeid te zijn. Omdat leden 
al vaker hadden aangegeven de heg op hoogte te willen hebben, is maandag 19 
juni contact opgenomen met de verantwoordelijke voor het groenonderhoud bij 
de gemeente. Gelukkig bleek de bovenkant pas in week 28 aan de beurt te zijn. We 
hebben dringend verzocht de heg op een hoogte van plm. 1,80 meter te snoeien. 
Dan zijn de lange bramenuitlopers eraf, maar kunnen de bramen in ieder geval nog 
geplukt worden. De contactpersoon heeft  toegezegd het door te geven. Scheelt 
ook weer werk, want een groot deel van de heg is nog lang geen 1,80 meter hoog. 
Afwachten dus.

Andere punten die besproken zijn en, waar nodig, acti e is opgezet, zijn:
De staat van het toegangspad en de contacten met Heijmans. De contacten met 
de uitvoerder van Heijmans hebben nog niet tot concrete afspraken/toezeggingen 
geleid. Omdat de werkzaamheden aan de Dorpsstraat nu in volle gang zijn en het 
asfalt is gefreesd, hebben we een shovelmachinist van Heijmans aangesproken en 
gevraagd of hij een aantal bakken gefreesd materiaal wilde storten op onze parkeer-
plaats.  Hij heeft  dit gedaan en hiervoor van ons een heerlijk biologisch groentepak-
ket gekregen. Wij blij, hij blij.  Het materiaal moet nog wel verwerkt worden, maar 
daarvoor gaan we eerst kijken waar dat het meest nodig is
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Het bestuur bestaat op dit 
moment uit de volgende 
leden: 

Voorzitt er;
Hans Zwaan
Secretaris/Penningmeester;
Koos Baars
Herman Hogeweg
Renée Muller
Monique Baas

Colofon;
`t Schoff eltje  is het 
(driemaandelijks) contactor-
gaan van onze Volkstuinder-
vereniging. 

De vereniging is opgericht op 
1 mei 1979.

Redacti eleden; 
Voorlopig bestaat de redacti e 
uit Monique Baas en 
Herman Hogeweg.  
Belangstelling om mee te 
werken: neem contact op met 
een van de twee.

De nieuwsbrief verschijnt plm. 
4 keer per jaar: in maart/april, 
juni/juli, september/oktober 
en december/januari.

Het volgende Schoff eltje 
verschijnt in sept/okt 2017.

Kopij voor dit nummer kunt u 
tot eind sept ‘17 aanleveren.
coenenmonique@quicknet.nl
herman.hogeweg@ziggo.nl

`Uit de bestuursvergadering`



Onderhoud bermen, pad en parkeerplaatsen.

Voor het snoeien van de heg is de gemeente verantwoordelijk (zie hiervoor). Voor het onderhoud van de berm 
langs de heg aan de binnenkant is de vereniging verantwoordelijk. De afgelopen maand hebben diverse leden op 
eigen initi ati ef ‘hun deel’ van de berm gemaaid en zelfs hier en daar de uitstekende takken van de bramen wegge-
knipt. Het ziet er eigenlijk best netjes uit op dit moment. Helaas is op een paar plekken met een chemisch bestrij-
dingsmiddel (Roundup?) de vegetati e doodgespoten.
Het bestuur heeft  de uitdrukkelijke wens om geen Roundup o.i.d. te gebruiken en zeker niet aan de hegkant. Ook 
liever niet op je eigen tuin of tuinrand. Roundup verdwijnt in de bodem en uiteindelijk in het grond- en slootwater. 

Het groot onderhoud van het toegangspad is voor rekening van de Gemeente. Klein onderhoud (vullen van gaten 
etc.) is voor rekening van de vereniging. Het gefreesde asfaltmateriaal is dus bestemd voor het klein onderhoud. 
Hopelijk zijn er vrijwilligers die te zijner ti jd een handje willen helpen om de gaten te vullen en het uit te vlakken.

Onderhoud van de slootkant en sloot moet door de leden gedaan worden die een tuin aan de sloot hebben. Dat 
is een verplichti ng opgelegd door de gemeente/het waterschap. Een aantal weken geleden ging het gerucht dat 
boer Koopman niet meer van plan was de sloot aan onze kant ‘mee te nemen’ in het jaarlijkse onderhoud omdat 
er teveel rotzooi op zijn land terecht kwam. Afgelopen week hebben we met hem contact gehad om te horen wat 
het probleem was. Hieruit kwam naar voren dat hij veel te veel ti jd kwijt is en heel veel troep op zijn land krijgt als 
de slootkant niet kaal is gemaakt en vooral als het riet niet gemaaid is of weggehaald. Koopman blijft  bereid voor 
de schouw in oktober ook ons deel mee te nemen op voorwaarde dat wij onze kant gedurende het seizoen goed 
bijhouden en het riet gelijk met of net onder het wateroppervlak maaien. Waar in oktober teveel rietstengels en 
-wortels staan zal hij het op de tuinkant gooien en niet meer op zijn eigen land. Hierbij het dringende verzoek nu al 
de slootkant bij te houden, het riet te maaien en weg te halen zodat het in oktober geen problemen oplevert. 

Het bestuur heeft  besloten geen geld te steken in het opknappen van de aanhangwagen omdat een deel van de le-
den er vermoedelijk nooit gebruik van zal maken. (eigen aanhangwagen, geen auto, geen trekhaak, geen behoeft e 
etc.) Een aantal individuele leden zal voor eigen rekening de aanhanger opknappen (na kostenraming) en vervol-
gens de leden vragen wie er gebruik van wil maken en dan de kosten delen. De verwachti ng is dat de aanhangwa-
gen dit tuin seizoen nog niet voor gebruik klaar is. Wordt vervolgd. 
Tot zover het bestuursnieuws
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`Even voorstellen...`

`Wist u dat...`
**De vereniging sindskort ook een facebook pagina heeft : Volkstuindersvereniging Wognum-Nibbixwoud.
    Ook hier kunt u informati e vinden over evt. acti viteiten, nieuws, tuinti ps, nutti  ge informati e, foto’s en informati e 
    voor leden en aspirant leden. En natuurlijk kunt u zelf ook vanalles plaatsen.

Wij zijn Mariëtt e en Paul van tuin nummer 33 en sinds vorig jaar proberen we iets nieuws uit op ons tuintje. We zijn 
begonnen met het bedekken van de grond met een laag houtsnippers. Het idee daarachter is dat het tuinieren een-
voudiger wordt (minder spitt en) en dat de grond belangrijke voedingstoff en krijgt als de snippers langzaam worden 
omgezet in vruchtbare grond. De snippers liggen bovenop de aarde en het is belangrijk dat die snippers niet onder-
gewerkt worden, omdat dan het sti kstofgehalte in de grond omlaag gaat.
Het is nog te vroeg om een uitgebreid verslag te doen van onze ervaringen omdat we er nog te kort mee bezig zijn. 
Een paar dingen die we dit jaar toch al kunnen merken:
• Vorig jaar zomer hebben we op een paar plekken al houtsnippers neergelegd. Die grond is tot op een 
 zekere diepte prachti g los en zacht. De kleilaag begint na een paar centi meters pas weer hard te worden.
• De grond onder de snippers is vochti g. Kennelijk is de mulchlaag in staat om de vochthuishouding te 
 regelen. In het droge weer van de laatste ti jd hebben we nog nauwelijks water hoeven te geven.
• Waar we voorgezaaide koolplantjes in de grond hebben gezet, hebben slakken ze allemaal opgevreten. 
 Dat hadden we niet helemaal verwacht, maar we beschouwen dat dit jaar als de prijs voor het experiment  
 en schrijven het toe aan het feit dat de snippers nog te grof zijn en voor een structuur zorgen waar slakken  
 gemakkelijk een heenkomen kunnen vinden.



• Door vakanti e en familieomstandigheden zijn we dit voorjaar een ti jd niet in staat geweest om op de tuin  
 te zijn, maar het onkruid stond toch niet knietjeshoog, dus de houtsnippers lijken wel onze redding te zijn  
 geweest.
• Onkruid is eenvoudiger met wortel en al uit de grond te trekken. Met name onze grote vriend kweekgras 
 is gemakkelijker te verwijderen.

Door het “drama” met de koolplantjes, hebben we besloten om dit jaar wat meer pompoen te planten. De slak-
ken laten deze plantjes met rust. Minder werk voor ons, terwijl de houtsnippers verteerd raken, wat even duurt. 
Zoals gezegd, kunnen we nu nog niet de uiteindelijke bevindingen delen. Misschien over een half jaar...

Links: Permaculture news - Gardening with woodchips
 De Natuurlijke Moestuin - Mulchen
 De biologische moestuin - Plagen en ongedierte
 Makkelijke moestuin - Back to Eden

Wie neemt het stokje (de pen) over en schrijft  voor de volgende keer een stukje over zichzelf en over haar of zijn 
tuin? 

Het spruitje, biologische en culinaire topgroente

Spruitjes is de eerste groente waarvan mensen zeggen dat ze het niet lusten. Ze hebben een bitt ere smaak en als je 
ze te lang kookt komt er een onaangename lucht uit, allemaal aspecten van een typisch impopulaire groente. 
Wat eet je eigenlijk, biologisch gezien? 
Het zijn knoppen aan de stengel die bedoeld zijn om uit te lopen tot bladeren. Maar in plaats van dat de bladeren 
uitgroeien, blijven ze allemaal op een knotje bij elkaar zitt en. In feite is het een geneti sche afwijking, een rariteit, 
een mutant, die in de natuur nooit zou overleven. Maar doordat de stengelbladeren niet goed uitlopen ontstaat 
een handig bolletje groen met een hoge voedingswaarde. Bij alle koolsoorten is dat het geval, alleen zijn de bla-
derbollen bij groene kool, rode kool en savooiekool een stuk groter. Die rare varianten van de wilde kool bleken 
erg handig en zijn door de mens verder veredeld. Ergens in Zuid-Europa is men begonnen met het verbouwen van 
spruitjes en in de Middeleeuwen bereikte de teelt de lage landen. In de stad Brussel werden ze veel verhandeld, 
vandaar de Engelse en Franse naam: Brusselse spruit. Nog steeds zijn spruitjes een geliefd onderdeel van de Belgi-
sche en Franse keuken. 
Dus eigenlijk illustreert het simpele spruitje een mooi principe van de evoluti e: in planten en dieren ontstaan 
spontane geneti sche afwijkingen die door de mens – of de natuur – geselecteerd worden. De teelt van spruitjes il-
lustreert ook hoe de landbouw zich vroeger verspreidde over de wereld: op één plek werd het uitgevonden, omdat 
daar toevallig de gemuteerde plant ontstond, mensen zagen het voordeel en begonnen die plant door te kweken 
en vertelden het aan hun buren.
Een andere manier van verspreiden is dat mensen uit andere landen hun eigen eetgewoontes meenemen en die 
introduceren in het land van aankomst. Dat geldt bijvoorbeeld voor de kebab in Nederland. Maar spruitjes zijn een 
typisch voorbeeld van het eerste proces, dat de evoluti ebiologen culturele diff usie noemen.
Spruitkolen smaken het beste als je ze in de winter op het land laat staan. Vooral als het vriest zijn ze lekker omdat 
ze dan een beetje zoet worden. Bij lage temperaturen gaan winterharde planten suikers maken om te voorkomen 
dat ze bevriezen. De teelt van spruitkool is nog steeds een vollegrondsteelt, al worden ze nu wel machinaal ge-
oogst. Maar het is een groente die je bijna alti jd vers eet. Spruitjes illustreren een hele serie biologische principes, 
ze hebben een uitstekende voedingswaarde en ze smaken ook nog heerlijk. Vandaar deze lofzang op het spruitje.

 Uit een column van: Nico van Straalen, docent evoluti onaire biologie aan de Vrije Universiteit van Amsterdam 

Bijdrage ingestuurd door Paul Visser van tuin nr 17 en is gepubliceerd in het NH Dagblad (ingekort)  
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`Kommer en kwel`
De eerste stormschade is een feit. Bij Coen en Monique stond de kasdeur nog open terwijl het noodweer werd. 
Een aantal ramen zijn gesneuveld en voorlopig opgevuld met platen hout. Gelukkig groeien de planten er niet 
minder om.
Verder hebben we al weer veel verschillende weersomstandigheden gehad. Het was dit jaar echt wachten op ijshei-
lige, tot na 15 mei was het best wel koud, met nachtvorst. Daarna best veel water, toen kwam de warmte en droogte 
mét aardvlooien. En dus dat noodweer. 



`Tuintips`
In de eerste Nieuwsbrief stond een stukje over ‘Goede buren en slechte buren’; planten die wel of niet van 
elkaar houden. Toegezegd was om op de website een schema van combinati eteelt te plaatsen. Dat is nog 
niet gebeurd. Vandaar als bijlage (om te bewaren) een schema van groentes die goed bij elkaar kunnen of 
juist liever niet. 

Een goede oogst en gezonde gewassen hangt dikwijls af van de juiste combinati es. 
Sommige gewassen kunnen elkaar versterken terwijl andere een ongunsti ge invloed hebben op elkaar. 
Naast vruchtwisseling is het toepassen van de juiste combinati es een belangrijke factor en een eerste stap 
om ziektes en aantasti ngen door insecten te vermijden in de moestuin. 
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